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Stadsdelsnämnden började sammanträdet kl. 17.00 med att 
behandla ärenden som var sekretessbelagda. Ärenden och protokoll 
finns förvarat på stadsdelsförvaltningen. Dessa beslut, § 1 - § 
9 finns inte med i den version av protokollet som publiceras på 
internet. Protokollföringen från den öppna delen av mötet börjar 
därför med § 10.
Efter genomgång av sekretessärenden ajournerades 
sammanträdet.  Innan sammanträdet startade igen var det 
allmänhetens frågestund, denna startade kl. 18.00.
Efter ajournering återupptogs sammanträdet kl 18.40.

 Två medborgare tog upp problemet med en mängd 
felparkerade bilar vid seniorboendet i Skärholmen. Bilarna 
kör dessutom väldigt fort. Medborgarna föreslog att s.k. 
stenlejon ställs upp för att underlätta för gående. 
Medborgarna påpekade dessutom att askkoppen utanför 
entrén på Portholmsgången 3 bör flyttas för att möta de nya 
reglerna om rökförbud.

 En medborgare ställde frågor om ombildningar av 
hyresrätter i stadsdelen Sätra. Samma medborgare ställde 
även frågor om Skärholmens sociala insatsgrupp.

 En medborgare framförde förslaget att marknadsföra och 
informera om nämndmötena bättre, förslagsvis genom att 
lägga lappar i samtliga hushålls brevinkast.
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§ 10
Genomgång av närvarande ledamöter 
Närvarande ledamöter ropades upp.
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§ 11
Godkännande av dagordningen 

Beslut 
Stadsdelsnämnden fastställer dagordningen i enlighet med förslag 
till beslut.
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§ 12
Medborgarförslag om utvidgning av Sätradalsparkens 
utegym 
-medborgarförslag
SKHLM 2019/734

Beslut 
Lämna medborgarförslaget till förvaltningen för beredning.

Ärendet
Föreligger medborgarförslag.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordföranden Salar Rashid (S) yrkar på att lämna 
medborgarförslaget till förvaltningen för beredning och hör 
enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 200141 734
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§ 13
Medborgarförslag om att öppna en fritidsgård för 
ungdomar 15-18 år i Sätra några kvällar i veckan. 
-medborgarförslag
SKHLM 2019/733

Beslut 
Lämna medborgarförslaget till förvaltningen för beredning.

Ärendet
Föreligger medborgarförslag.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordföranden Salar Rashid (S) yrkar på att lämna 
medborgarförslaget till förvaltningen för beredning och hör 
enhälligt bifall därtill.

Särskilt uttalande
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett särskilt uttalande enligt bilaga.

Bilaga
Särskilt uttalande, Sverigedemokraterna.
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Bilaga, särskilt uttalande, Sverigedemokraterna.
Skärholmens Stadsdelsnämnd
2019-09-26
Ärende Medborgarförslag
Tapani Juntunen (SD)
Särskilt uttalande kring medborgarförslag om fritidsverksamhet i 
Sätra
Vi från Sverigedemokraterna välkomnar detta medborgarförslag om 
utökad fritidsverksamhet i Sätra. Detta ha varit ett önskemål länge, 
och vi beklagar att inte detta skett tidigare. Det är påfrestande och 
beklämmande att ständigt höra önskemålen upprepas år efter år från 
engagerade medborgare.

Handlingar i ärendet
 200145 733
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§ 14
Omvandlingar av hyresrätter i vår stadsdel och 
Situationen för hemlösa barnfamiljer 
-svar på två skrivelser
SKHLM 2019/334

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar på skrivelserna.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens svar på skrivelse. Socialdemokraterna, 
Vänsterpartiet och Feministiskt initiativ har inkommit med två 
skrivelser som rör ombildningar av hyresrätter i 
stadsdelsnämndsområdet. Den ena skrivelsen rör hur ombildningen 
kommer påverka utsatta grupper, den andra rör situationen för 
barnfamiljer i osäkra boendeförhållanden.
Förvaltningen redovisar hur andelen hyresrätter inom det 
allmännyttiga bostadsbeståndet har förändrats från 2006 till 2018. 
Det är svårt för förvaltningen att svara på hur beslutet om att 
ombilda hyresrätter till bostadsrätter påverkar utsatta grupper och 
barnfamiljer i osäkra boendeförhållanden.
 

Beslutsgång
Tjänstgörande ordföranden Salar Rashid (S) yrkar på att godkänna 
förvaltningens svar på medborgarförslaget och hör enhälligt bifall 
därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/334-4 (Godkänd - R 1) Svar på skrivelser.
 SKHLM 2019/334-1 Omvandlingar av hyresrätter i vår 

stadsdel.
 SKHLM 2019/334-3 Skrivelse angående situationen för 

hemlösa barnfamiljer.
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§ 15
Medborgarinformation om ombildningar av hyresrätter till 
bostadsrätter 
-svar på skrivelse
SKHLM 2019/335

Beslut 
Ärendet bordläggs.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens svar på skrivelse. Vänsterpartiet har vid 
Skärholmens nämndsammanträde 2019-03- 28 inkommit med en 
skrivelse om medborgarinformation kring ombildningar av 
hyresrätter till bostadsrätter. Nämnden fattade beslut om att ge 
förvaltningen i uppdrag att utreda ärendet. Förvaltningen föreslår att 
plats avsätts på Medborgarkontoret för stadens informationsguide 
”Att ombilda till bostadsrätt” samt att materialet står tillsammans 
med hänvisning till stadsdelens budget  och skuldrådgivare och till 
stadens webbplats, stockholm.se/ombildning. Förvaltningen föreslår 
även att det görs plats för material från andra myndigheter, 
organisationer och bostadsbolag som tillhandahåller mer 
information kring ombildningsprocesser.
 

Förslag till beslut
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) anmäler för 
Socialdemokraterna och Vänsterpartiet följande förslag till beslut: 
Ärendet bordläggs till nästa sammanträde då problem med Meetings 
plus gjorde så att förvaltningens tjänsteutlåtande inte kunde läsas.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordföranden Salar Rashid (S) yrkar på 
Socialdemokrateras och Vänsterpartiets förslag till beslut och hör 
enhälligt bifall därtill.
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/335-3 (Godkänd - R 3) 

Medborgarinformation kring ombildningar.
 SKHLM 2019/335-1 Medborgarinformation om 

ombildningar.
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§ 16
Lex Sarah-utredare i Skärholmens stadsdelsnämnd. 
-beslutsärende
SKHLM 2019/709

Beslut 
Skärholmens stadsdelsnämnd beslutar att utse Tanit Sundell till lex 
Sarah-utredare.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens tjänsteutlåtande. För att möjliggöra att lex 
Sarah-utredningarna görs skyndsamt krävs att förvaltningen har 
tillräckligt många lex Sarah-utredare. Förvaltningen föreslår att 
utöver redan utsedda utredare av lex Sarah även utse Tanit Sundell 
till lex Sarah-utredare.
 

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar på förvaltningens 
förslag till beslut och hör enhälligt bifall därtill.
 
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/709-4 (Godkänd - R 1) Förslag om att utse ny 

lex Sarah-ansvarig vid Skärholmens stadsdelsnämnd.
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§ 17
Tertialrapport 2, 2019 
-beslutsärende, omedelbar justering
 
SKHLM 2019/720

Beslut 
1.Nämnden godkänner förvaltningens förslag till tertialrapport 2 
inklusive bilagor och överlämnar den till kommunstyrelsen och 
stadens revisorer.
2. Nämnden begär budgetjustering avseende kommunalt 
bostadsbidrag för personer med funktionsnedsättning om 0,3 mnkr.
3. Nämnden anmäler omslutningsförändringar om 29,7 mnkr.
4. Beslutet förklaras omedelbart justerad.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens tjänsteutlåtande.

Förslag till beslut
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) anmäler för 
Socialdemokraterna ett förslag till beslut enligt bilaga 1.

Beslutsgång
Ledamoten Sophia Granswed Baat (M) yrkar på förvaltningens 
förslag till beslut samt på förslaget om omedelbar justering. 
Tjänstgörande ordföranden  Salar Rashid (S) hör att det finns två 
förslag till beslut, förvaltningens samt Socialdemokraternas. Han 
ställer dessa emot varandra och hör bifall till förvaltningens förslag 
till beslut.

Särskilt uttalande
Ledamoten Rudy Espinoza (V) anmäler för Vänsterpartiet ett 
särskilt uttalande enligt bilaga 2.
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett särskilt uttalande enligt bilaga 3.

Ersättaryttrande
Ersättaren Sissela Nordling Blanco (Fi) anmäler för Feministiskt 
initiativ ett ersättaryttrande enligt bilaga 4.

Reservation
Salar Rashid (S) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget 
förslag till beslut.
Bitte Isberg (S) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget 
förslag till beslut.
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Roger Isaksson (S) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget 
förslag till beslut.

Bilaga 1
Förslag till beslut, Socialdemokraterna

Bilaga 2
Särskilt uttalande, Vänsterpartiet

Bilaga 3
Särskilt uttalande, Sverigedemokraterna

Bilaga 4
Ersättaryttrande, Feministiskt initiativ
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Bilaga 1, förslag till beslut, Socialdemokraterna
 
Tertialrapport Tertial 2
Dnr: SKHLM 2019/720
Salar Rashid m.fl. (S)
 
 
Förslag till beslut

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag
2. Att därutöver anföra

 
Ett Skärholmen för alla
Den borgerliga majoriteten nya inriktningsmål ska vara: ”En 
modern storstad med möjligheter och valfrihet för alla”. Man kan 
fråga sig om detta inriktningsmål verkligen vänder sig till alla 
stockholmare. Eftersom ”möjligheterna” till jobb, förskola och 
välfärd för Skärholmsbornas del har försämrats. 
Tertialrapport två visar effekterna av en budget som prioriterar 
skattesänkning framför välfärd. När kommunfullmäktige beslutade 
om en lägre skattesats lovade den borgerliga majoriteten att skola 
och omsorg inte skulle drabbas. Inte heller ambitionerna för 
bostadsbyggande och infrastruktur skulle påverkas. Vi ser dock nu 
att i den andra tertialrapporten uppenbara risker att dessa löften inte 
kommer hållas. Frånvaron av anslagsuppräkningar inom välfärden 
riskerar att leda till större barngrupper och mindre möjligheter för 
personer med funktionsnedsättning och äldre att få den omsorg som 
de behöver.
Parallellt ser vi en utveckling där bostadsbyggandet stannar av 
vilket riskerar leda till ökade svårigheter för stockholmarna att finna 
ett boende vilket i sin tur riskerar leda till ökade kostnader till följd 
av svårigheter att hitta boenden för familjer i utsatta situationer.
Vad blir även effekten av att färre hyresrätter byggs, samtidigt som 
ombildningar till bostadsrätter tillåts och privata hyresvärdar höjer 
hyrorna i samband med renoveringar.
Vi får tyvärr en stadsdel som allt färre kommer att ha råd att bo 
inom.
Vi Socialdemokrater föreslog kommunfullmäktige att besluta om en 
annan inriktning för Stockholm. En politik som grundades i en 
ansvarsfull finansiering av en verksamhet som skulle sträva mot ett 
Stockholm för alla. Den hade inneburit betydande satsningar på 
välfärden i form av förskola, omsorg om personer med 
funktionsnedsättning och äldreomsorg för att bara nämna några 
exempel. Samtidigt innehöll budgeten ambitiösa investeringar i 
klimat, bostadsbyggande och infrastruktur. Vi kommer fortsatt driva 
sådana förslag.
Ekonomisk och verksamhets uppföljning
Förvaltningen prognostiserar en budget i balans för 2019 efter 
budgetjusteringar, prestationsförändringar och resultatöverföringar, 
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vilket är oförändrat jämfört med föregående prognos – och pekar på 
en relativ god måluppfyllelse. Bakom dessa siffror finns det även en 
annan verklighet.

Vi har en fortsatt utmaning i att rekrytera förskollärare samt att 
fördela deras kompetens jämt över avdelningarna. 7 avdelningar av 
83 avdelningar saknar förskollärare. Vilket är alarmerande.  En hög 
kvalitativ förskoleverksamhet är en förutsättning för att bryta 
segregationen. Vi hoppas att förskoleverksamheterna skyndsamt 
påbörjar implementering av den handlingsplan som tagits fram för 
att förbättra stationen både för barnskötare och förskollärare.
Vi beklagar även att förvaltningen gör bedömningen att 
kvalitetsindikatorn (WKI) inte kommer att uppnås i slutet av året. 
Heltid i förskolan avskaffades, samtidigt som inskrivningsgraden 
har försämrats. 99 st av våra barn har inte heller längre rätt till 
förskola på heltid. Det innebär att utsatta barn blir av med flera 
timmars pedagogisk verksamhet i veckan. Flera timmars lek, 
utveckling, språkinlärning och trygghet. Forskningen visar tydligt 
på vikten av att utveckling och inlärning, framförallt av språk, sker i 
förskoleåldern. 

Äldreomsorgen går med ett underskott på 2,9 miljoner och 
politikens svar verkar istället vara att antalet timmar inom 
hemtjänsten ligger över genomsnittet i staden. Samtidigt valde den 
borgerliga majoriteten även att höja avgifterna inom äldreomsorgen. 
Desamma gäller även omsorgen för personer med 
funktionsnedsättning. Här går stadsdelen med ett underskott på 7,6 
miljoner.
Personalomsättning inom socialtjänstens enheter trots 
implanteringen av handlingsplanen är fortfarande för hög. Andel 
barn och ungdomar som varit aktuella för insatser inom individ och 
familjeomsorgen har ökat något. Det alarmerande inom detta 
område är att vi har en socialtjänst som går i underskott på nästan 
35,5 miljoner. 
Nämnd- och administration för verksamhetsområdet prognostiserar 
ett överskott på 14,8 miljoner. Förbättringen beror främst på 
fördelning av statsbidrag och lägre personalkostnader till följd av 
vakanser.  Det man kan fråga sig är om överskott genom vakanserna 
och överskott inom flyktingmottagandet är ett sättet att finansierar 
stadsdelsförvaltningens totala ekonomi. Det är tyvärr en för skör 
och osäker modell.
När det gäller insatser för barn, kultur och fritid är minskningen av 
anslagen ännu större.
66 miljoner sparas och det kommer att ge substantiella förändringar 
av stadsdelarnas möjligheter att erbjuda kultur och fritid i 
Stockholm. Med detta följer också att mycket av det lokala 
utvecklings- och trygghetsarbetet stannar av. Det är direkt 
kontraproduktivt i en stad som förväntar sig mer trygghet, inte 
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mindre. 
 
 
 
 
  
 

Skärholmen kommer att bli ett av de områden där skärholmsbornas 
välfärd kommer att få stå för notan, i form av uteblivna 
investeringar på grund av skattesänkningar på 16 öre i 
kommunalskatt. Det är inte på detta sätt vi bygger en stad för alla. 
Det är inte heller förvånande att den nya majoriteten föreslår nya 
inriktningsmål för stadens verksamhet.
Vi socialdemokrater vill fortsätta arbetet för att Stockholm ska vara 
en stad för alla.
En stad som håller samman med höga ambitioner för ekologisk, 
ekonomisk och demokratisk hållbarhet. 
Vi Socialdemokrater föreslog i våra budgetförslag för 2019 
betydande satsningar på välfärden:

 Förskolan skulle få schablonökningar på 4 % (istället för de 
2 % som majoriteten beslutade). Det skulle ha gett utrymme 
för ökad personaltäthet, stöd till barn med särskilda behov 
och minskade barngrupper.

 Äldreomsorgen och stöd och service till personer med 
funktionsnedsättning skulle ha fått en schablonökning på 2,5 
%. Därtill skulle särskilda satsningar ha gjorts på 
aktivitetscenter och trygg hemgång. 

 Avgiftshöjningar inom äldreomsorgen enbart i nivå med 
KPI – högermajoritetens chockhöjer dessa avgifter,  

 Barn, kultur och fritid skulle ha fått mer än 50 miljoner 
kronor för fler fältassistenter, fler fritidsgårdar samt 
utrymme för det lokala utvecklingsarbetet i staden

 Våra lokala utvecklingsmedel (det som tidigare hette 
demokratimedel) hade säkrat finansieringen för 127-
festivalen, trygghetsvärdar, kulturvärdar, torsdagsklubben 
och ungdomsrådet.

 Introduktionsförskolan finansiering hade säkrats
 Vi hade ökat personaltäthet i förskolan
 Säkerställt förstärkningsteam för att underlätta 

vikarieersättning i förskolan
 Bibehållit heltidsreformen i förskolan
 Fortsatt arbete med att öka inskrivningsgraden i förskolan
 Satsat på fler Stockholmsjobb och handledningstid för dessa 

– vi satsar hela 14 miljoner mer i hela staden till ytterstaden.
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 Inom ramen för LUP.  Säkra satsningar på biblioteket Punkt 
127 i Bredäng och verka för att fler unga pojkar läser och 
lånar böcker som en del i det läsfrämjande arbetet. 

 Inom ramen för LUP. Idrottsförvaltningen skapar möjlighet 
för drop-in-fotboll för ungdomar där delar av verksamheten 
särskilt riktas till flickor samt kostnadsfri simundervisning 
ute och inne under sommaren.

 800 st feriejobb - hela 100 st fler än den borgliga 
majoritetens förslag till VP

 Fler insatser för att påskynda nyanländas etablering och för 
att fler utrikesfödda

 Kvinnor som står långt från arbetsmarknaden ska komma ut 
i studier eller arbete.

 Satsningen på stadsdelsmammorna hade utvecklats.
 Fortsätta arbetet med att bryta långvarigt bidragsberoende 

hos kvinnor och män som står utanför samhället tillsammans 
med Jobbtorg, arbetsförmedlingen och andra aktörer

 Fokus skärholmen ska fortsätta utvecklas utifrån social 
hållbarhet

 Arbetet med lokala utvecklingsprogram ska intensifieras
 
Allt detta begränsas nu av en politik som prioriterar sänkta skatter 
framför en trygg äldreomsorg, en förskola som tar hänsyn till alla 
barns behov och ett lokalt trygghetsarbete. Vi beklagar detta vägval 
och noterar att om Socialdemokraternas budgetförslag vunnit 
kommunfullmäktiges gehör hade Skärholmen SDN fått 20,4 
miljoner mer för välfärden i vår stadsdel. Det hade inneburit lågt 
räknat ca 35 fler anställda i omsorgen, förskolan
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Bilaga 2, särskilt uttalande, Vänsterpartiet
2019-09-26
Tertialrapport 2
Skärholmen stadsdelsnämnd
 Rudy Espinoza m.fl. (V)
 
 Särskilt uttalande
Den borgerliga majoritetens budget för 2019 innebär stora 
besparingar inom samtliga verksamhetsområden. Flera 
verksamhetsområden har inte fått tillräckliga medel för att möta 
löneökningar och övrig kostnadsutveckling – allt för att 
åstadkomma en skattesänkning på 16 öre. Samtidigt menar den 
borgerliga majoriteten att de satsar på kärnverksamheterna. Vi ser 
nu hur nedskärningarna drabbar stadsdelsnämndens verksamhet.
Underskott finns inom individ- och familjeomsorg, barn och 
ungdom, funktionsnedsättning och äldreomsorg för att kunna hålla 
budget i balans kan inte andra verksamhet använda sitt överskott i 
stället tvingas denna verksamhet täcka upp de stora underskott som 
finns inom nämnda verksamheterna. Vi ställer oss tveksamma att 
genom vakanta i administration, inköpstopp, rekryteringsstopp eller 
effektiviseringskravs underskott kommer att försvinna utan leder till 
en försämring i de tjänster som produceras i kommunal regim. Vi 
ställer oss frågande till hur majoriteten ska värna om medarbetarnas 
delaktighet och hälsa i samband med att många personalgrupper 
riskerar minskas.
Barn, kultur och fritid
Den borgerliga majoriteten skär ner i budgeten för barn, kultur och 
fritid och totalt minskade de stadens budget med 66 miljoner 2019. 
Samtidigt sker även nedskärningar av personal på biblioteken samt 
på kulturskolan med begränsningar i öppettiderna samt ett slimmat 
utbud av kurser som konsekvens. Det förebyggande arbetet för barn 
och unga försämras snabbt. En välutvecklad och fungerande 
förebyggande är verksamhet viktig för att skapa en sammanhållen 
stad där alla människor har jämlika livschanser. Det är också den 
främsta insatsen som kommunen kan erbjuda för att förebygga våld 
och kriminalitet. Att dra ner på budget för barn, kultur och fritid får 
anses som kontraproduktivt för en majoritet som påstår sig arbeta 
för en tryggare stad. 
Socialtjänst
Barnkonventionen blir lag 2020, därför behövs säkerställa att det 
finns goda förutsättningar för ett fungerade barnrättsarbete inom 
socialtjänsten. Skärholmens stadsdel behöver också mer resurser för 
att möta förändringar i lagstiftningar som förmodas träda i kraft. 
Tvärtom är det uppenbart att det saknas resurser för att klara en 
alltmer ansträngd barn- och ungdomsvård med mer komplexa 
ärenden och ökat antal anmälningar.
 Individ- och familjeomsorg
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Vi ställer oss frågande till att placeringskostnaderna för barn och 
ungdomar är möjliga att minska. När placeringar av barn och 
ungdomar beslutas om är som bekant alla andra möjligheter 
uttömda, antingen är det mycket allvarliga brister i föräldrarnas 
omsorgsförmåga eller så är ungdomarna själva mycket illa ute i 
kriminalitet och/eller missbruk. Detta gör att placeringarna blir 
kostsamma och placeringstiderna långa, många gånger fram till att 
barnen är vuxna. Placeringarna av vuxna med 
missbruksproblematik och/eller psykisk ohälsa kan möjligen minska 
genom ökat användande av försöks- och träningslägenheter men
detta kräver i sin tur att det finns tillräckligt med kompetent 
boendestöd för att det skall fungera och att fokus läggs på att 
beroendevården och den psykiatriska vården, både öppenvård och 
slutenvård, prioriteras och utvecklas.
Vänsterpartiet anser att barn och ungdomsvården inte ska utsättas 
för besparingskrav eller anställningsstopp utan ska ha en budget 
som rymmer behoven av insatser samt den personalstyrka som 
behövs. Det är på barn- och ungdomsenheterna anmälningar om 
barn som far illa av exempelvis våld i hemmiljön, unga i 
kriminalitet eller övergrepp mot barn utreds.
Barn- och ungdomsvården placerar de barn som behöver vård 
utanför hemmet och socialsekreterarna behöver en bra arbetsmiljö 
för att klara sitt viktiga uppdrag
Socialsekreterarnas arbetsvillkor uppmärksammades under förra 
mandatperioden och det är viktigt att det arbetet fortsätter.
 Förskola
Den blågröna majoriteten har infört generella effektiviseringskrav 
även i förskolan, vilket leder till att det blir ännu svårare att minska 
barngruppernas storlek och öka kvaliteten i verksamheterna.
Den nya reviderade förskoleplanen trädde i kraft 1 juli 2019 och vi 
ställer oss frågande till hur väl stadsdelens förskolor kommer lyckas 
med att nå kunskapsmålen och bibehålla kvalitén med tanke på 
bristen på förskollärare. Barn grupper bör minska till den storlek 
som borgerliga partiet har lovat i sina valkampanjer.
Äldreomsorg                                                                
Äldreomsorgen har fått en kraftigt minskat budget 2019, även här 
har den blågröna majoriteten lagt höga generella 
effektiviseringskrav – detta på verksamheter som vi inte kan se har 
särskilt stora möjligheter att effektivisera. Vi har svårt att se hur 
äldreomsorgen ska utvecklas och bibehålla kvaliteten under dessa 
förutsättningar. Vi är också oroade över att hela det underskott som 
den rödgrönrosa majoriteten ärvde men lyckades arbeta bort nu är 
på väg tillbaka.
Hemtjänsten bör vara i fokus och utvecklas. Arbetsvillkor för 
medarbetare bör inte försämras. Ramtiderna måste dock vara 
tillräckliga för både det löpande arbetet och för de oförutsedda 
händelser som alltid inträffar i arbetet med människor.
Vänsterpartiet är övertygade om att alla äldre vill bo kvar så länge 
som möjligt, men det finns också de som önskar flytta in i någon 
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form av äldreboende. Tidpunkten för "inte längre möjligt" borde 
beslutas om i samråd med den äldre. Vi vill också belysa att 
kvarboende i hemmet också lägger stort ansvar på anhöriga, på 
åldriga makar och på vuxna barn. Stor hänsyn bör tas till de äldres 
egna önskemål och även till de anhörigas situation.
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Bilaga 3, särskilt uttalande, Sverigedemokraterna
 
Skärholmens Stadsdelsnämnd
2019-09-26
 
Tapani Juntunen (SD)
 
Särskilt uttalande om Tertialrapporten
Den publicerade tertialrapporten visar på ett ökande underskott 
inom två särskilda verksamhetsområden vilket är oroande. Vi kan 
konstatera att inom individ och familjeomsorgen samt 
äldreomsorgen visas en kostnadsökning. I synnerhet är ökningen 
bland barn och unga särskilt stor inom familjeomsorgen. Ökningen i 
kostnad är över 20% på ett år. Denna ökning motsvarar 19,3 
miljoner, vilket är mer än hela kostnaden för kultur och fritid. Att 
kostnaden för äldreomsorg ökar är kanske något man kan förvänta 
sig på grund av demografiska förändringar där andelen äldre blir 
större. Det är därför synnerligen viktigt att andra plötsliga kostnader 
inte uppstår, och att den politiska inriktningen är sådan att nya 
kostnader inte uppstår.
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Bilaga 4, ersättaryttrande, Feministiskt initiativ
Skärholmen Stadsdelsnämnd
26-09-2019
 
Tertialrapport 2, 2019
Dnr SKHLM 2019/720
 Ersättaryttrande
Sissela Nordling Blanco
Feministiskt initiativ
 
Om jag hade haft rösträtt hade jag föreslagit nämnden att:

 Devis godkänna förvaltningens förslag
 Därutöver anföra följande

 
En stad som håller ihop – stärkt välfärd framför 
skattesänkningar
Feministiskt initiativ vill se en stad som håller ihop. Stockholm är 
en av Europas mest segregerade städer. Vi menar att satsningar på 
välfärden och på att förbättra kvinnor och barns levnadsvillkor är 
centrala för att bryta segregationen. Därför är det oroväckande att 
delar av välfärdens kärnverksamhet går med underskott, såsom 
individ- och familjeomsorgen, förskolan och 
arbetsmarknadsåtgärder. Vi anser att Stockholm behöver prioritera 
välfärd framför det grönblåa styrets skattesänkningar.
 Stärk kvinnors levnadsvillkor och egenförsörjning
Vi anser att stadsdelen behöver tillföra mer resurser till att förbättra 
kvinnors levnadsvillkor. Bland de som lever i ekonomisk utsatthet 
är utrikesfödda kvinnor den största gruppen, därför behöver mer 
göras för att nå den gruppen. Arbetet med stadsdelsmammor som 
påbörjades under förra mandatperioden gav tydliga resultat, 
stadsdelen borde skala upp det påbörjade arbetet och anställa fler 
stadsdelsmammor som kan jobba uppsökande för att nå kvinnor 
långt ifrån arbetsmarknaden. Det är beklagligt att det grönblåa styret 
i Stadshuset tvärtom skurit ner på den budgetposten.
 Stärk jämställdheten i trygghetsarbetet
Stadsdelens mål för trygghet uppnås inte helt. Det är tydligt att 
arbetet för att öka tryggheten, inte minst för kvinnor och flickor i 
området, måste prioriteras. Skärholmen är den stadsdel där 
skillnaden mellan flickors och pojkars upplevelse av trygghet är 
som störst i hela staden, och där flickor upplever minst trygghet. I 
stadens trygghetsmätning kan vi se att kvinnor oroar sig för att bli 
antastade, för överfall och våld i offentlig miljö, och att även oron 
för överfall och våld i hemmet, samt oro för våldtäkt är stark. Vi 
anser att stadsdelen måste se över vad det är som brister och vad 
mer som kan göras för att kvinnor och flickor ska uppleva trygghet 
såväl i stadsmiljön som hemma.
 Fler satsningar på barn och unga och deras rättigheter
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Vi ser att antalet feriejobb för unga som tillhandahållits har minskat, 
från 642 samma tidpunkt förra året till 571 i år. När det gäller 
tillgången till en meningsfull fritid och kunskap om sina rättigheter 
beklagar vi att det grönblåa styret lagt ned de satsningar på ungas 
organisering som fanns. Det var viktigt inte minst för att nå unga 
tjejer genom uppsökande arbete. Det var även ett forum för unga 
killar att diskutera frågor om maskulinitetsnormer, sexism och våld, 
vilket många unga killar uppskattade. Av Tertialrapporten framgår 
att de vanligaste brotten som unga misstänkts för är olika typer av 
stöld och misshandel. Ändå skärs det ner på det våldsförebyggande 
arbetet. Att Slättgårdsskolan slutat jobba med antivåldsprogrammet 
MVP med hänvisning till bortfall av kompetens visar på vikten av 
att arbetet inte hänger på enskilda. Vi anser att alla skolor i 
stadsdelen behöver stärka sitt våldsförebyggande arbete.
 Vi ser med oro på att socialsekreterare fått mindre tid till det 
viktiga motiverande arbetet riktat till familjer där barn och unga 
riskerar att fara illa. Socialtjänsten behöver säkras mer resurser för 
att hantera komplexa ärenden som rör barn och unga.
 Stärk arbetet för att få ett slut på vapenvåldet
Det senaste året har vapenvåldet skördat flera unga mäns liv i vår 
stadsdel. Vi vill se bättre samverkan mellan polis, kriminalvård, 
socialtjänst, skola, jobbtorg, lokalsamhälle och anhöriga för att 
komma till rätta med våldet. Fler måste få en väg ut ur en destruktiv 
livsstil och nyrekrytering till kriminalitet måste förhindras. 
Anhöriga som drabbats eller som riskerar att drabbas måste få stöd. 
Det är ofta en mamma eller ett syskon som märker om en ungdom 
är i riskzonen, att samverka med anhöriga måste därför vara centralt 
i det förebyggande arbetet.
 Arbetet för att stärka nationella minoriteters rättigheter lyser 
med sin frånvaro
Inom ramen för arbetet med att stärka de mänskliga rättigheterna 
under förra mandatperioden antog kommunfullmäktige en strategi 
för romsk inkludering och stadsövergripande riktlinjer för arbetet 
med nationella minoriteters rättigheter. Staden har också från och 
med i år blivit godkänt som förvaltningsområde för samiska och 
meänkieli, och är sedan 2010 förvaltningsområde för finska. 
Tertialrapporten nämner inte någonstans hur förvaltningen jobbar 
med de frågorna. Vi ställer oss därför frågan hur stadsdelen jobbar 
enligt framtagna styrdokument.
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Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/720-1 Tertialrapport 2, 2019.
 SKHLM 2019/720-2 (Godkänd - R 1) Försättsblad.
 SKHLM 2019/720-4 Bilaga 1.
 SKHLM 2019/720-5 Bilaga 2.
 SKHLM 2019/720-6 Bilaga 3.
 SKHLM 2019/720-7 Bilaga 4.
 SKHLM 2019/720-8 Bilaga 5.
 SKHLM 2019/720-9 Bilaga 6.
 SKHLM 2019/720-10 Bilaga 7.
 SKHLM 2019/720-11 Bilaga 8.
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§ 18
Inhyrningsmedgivande gällande lokaler för 
socialpsykiatri och daglig verksamhet 
SKHLM 2019/728

Beslut 
1. Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens förslag 
om att införhyra lokaler för daglig verksamhet och socialpsykiatri 
vid Odd Fellowvägen 15 med en för förvaltningen tillkommande 
hyra på cirka 2,2 mnkr per år.
2. Nämnden ger Fastighetskontoret i uppdrag att anpassa lokalerna 
för att kunna bedriva daglig verksamhet och verksamhet inom 
socialpsykiatri.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens tjänsteutlåtande. Förvaltningen planerar 
att flytta verksamheten inom socialpsykiatrin vid Vårholmsbackarna 
till nya lokaler vid Odd Fellowvägen 15. De befintliga lokalerna vid 
Vårholmsbackarna är inte ändamålsenliga och lever inte upp till de 
krav som ställs på lokalerna för att bedriva en kvalitetsmässigt bra 
verksamhet. Verksamheten flyttas till nya lokaler i en fastighet där 
förvaltningen redan bedriver daglig verksamhet inom LSS. Genom 
att flytta verksamheten till de nya lokalerna ser förvaltningen 
möjligheter till bättre samarbete och mer effektivt nyttjande av 
resurser. Hyreskostnaden uppgår till cirka 2,2 mnkr per år.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar på förvaltningens 
förslag till beslut och hör enhälligt bifall därtill.
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/728-2 (Godkänd - R 2) 

Inhyrningsmedgivande gällande lokaler för Daglig 
verksamhet och Socialpsykiatri- Kv Nordens Vänner 3, Odd 
Fellowvägen 15.

 SKHLM 2019/728-3 Bilaga 1.
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§ 19
Egen begäran om entledigande som  ledamot sociala 
delegationen 2019. 
-beslutsärende, omedelbar justering
SKHLM 2019/735

Beslut 
1.Skärholmens stadsdelsnämnd entledigar ersättaren Daniela 
Samelands (C) från sitt uppdrag som ledamot i Skärholmens
sociala delegation år 2019.
2. Stadsdelsnämnden väljer ersättaren Mikael Sundin (M) som 
ledamot i sociala delegationen för samma period.
3. Omedelbar justering.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens tjänsteutlåtande. Ersättaren i 
stadsdelsnämnden Daniela Sameland (C) har lämnat en begäran om 
att få avsluta sitt uppdrag som ledamot i sociala delegationen. 
Ersättaren Mikael Sundin (M) har nominerats till ny ledamot.
Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden godkänner Daniela 
Samelands begäran om att bli entledigad och att Mikael Sundin 
väljs till ny ledamot i sociala delegationen.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar på förvaltningens 
förslag till beslut samt till beslutet om omedelbar justering och hör 
bifall därtill.

Reservation
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot punkten 2 i 
beslutet.
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/735-2 (Godkänd - R 1) Avslutning av 

tjänstgöring sociala system.
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§ 20
Remiss av Regional överenskommelse om samverkan 
vid utskrivning från sluten hälso- och sjukvård i 
Stockholms län, KS 2019/1039. 
-svar på remiss, omedelbar justering
SKHLM 2019/629

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden beslutar att lämna förvaltningens 
tjänsteutlåtande som remissvar.
2. Omedelbar justering.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens tjänsteutlåtande. Storsthlms styrelse, ett 
förbund bildat av kommunerna i Stockholms län, beslutade den 13 
juni 2019 att rekommendera kommunerna att anta den regionala 
överenskommelsen om samverkan vid utskrivning från sluten hälso- 
och sjukvård i Stockholms län. I överenskommelsen framgår att 
fristdagar för patienter inskrivna inom den somatiska slutenvården 
kommer att beräknas genom en genomsnittlig betalningsmodell. För 
patienter inskrivna inom psykiatriska slutenvården gäller särskilda 
övergångsbestämmelser. Förvaltningen vill framhålla att det finns 
risk för ökade kostnader för enskilda vars behov med kort varsel 
inte kan tillgodoses av kommunen. Detta gäller framför allt enskilda 
som har omfattande behov, såväl somatiska som psykiatriska.
 

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar på förvaltningens 
förslag till beslut samt till förslaget om omedelbar justering och hör 
enhälligt bifall härtill.
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/629-7 (Godkänd - R 1) Svar på remiss av 

Regional överenskommelse om samverkan vid slutenvården.
 SKHLM 2019/629-3 Regional överenskommelse om 

samverkan vid utskrivning från sluten hälso- och sjukvård i 
Stockholms län

 SKHLM 2019/629-5.1 Bilaga till Regional 
överenskommelse om samverkan vid utskrivning från sluten 
hälso- och sjukvård i Stockholms län
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§ 21
Handlingsplan för minskad spridning av mikroplast 
-svar på remiss
SKHLM 2019/474

Beslut 
Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens svar på 
remissen.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens tjänsteutlåtande. Miljöförvaltningen har 
tagit fram ett förslag till ”Handlingsplan för minskad spridning av 
mikroplast” som nu har remitterats för en andra remissrunda. I 
handlingsplanen redogörs för problematiken med mikroplast och 
förslag på 50 åtgärder inom 13 områden listas för att minska 
spridningen i staden. Förvaltningen berörs främst av områdena 
nedskräpning, konstgräsplaner, fallskyddsytor samt övriga sport- 
och lekytor. Därför avgränsar förvaltningen yttrandet till dessa 
områden med fokus på möjligheter för det fortsatta arbetet samt 
implementering av handlingsplanen. Med hänsyn till 
nedskräpningens koppling till den upplevda otryggheten lyfter 
förvaltningen utmaningarna gällande hushållsavfall, restavfall 
(osorterade avfall) och grovt avfall (dumpningar) i parkmiljö, samt 
möjligheterna som uppstår i och med förändringarna kring 
insamling av förpacknings- och returpappersavfall som trädde i 
kraft januari 2019 och framtagandet av en ny Avfallsplan till 2021. 
Gällande konstgräsplaner, fallskyddsytor samt övriga sport- och 
lekytor instämmer förvaltningen i att intressekonflikter mellan 
spelegenskaper, underhållsmöjligheter, tillgänglighet och säkerhet 
gör det svårt att använda alternativ till syntetiska material.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar på förvaltningens 
förslag till beslut och hör enhälligt bifall härtill.

Särskilt uttalande
Ledamoten Rudy Espinoza (V) anmäler för Vänsterpartiet ett 
särskilt uttalande enligt bilaga.

Bilaga
Särskilt uttalande, Vänsterpartiet
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Bilaga, särskilt uttalande, Vänsterpartiet
2019-09-26
Handlingsplan för minskad spridning av mikroplast
Skärholmen stadsdelsnämnd 
                                                                                   
Rudy Espinoza m.fl. (V) 
 
Särskilt uttalande om Handlingsplan för minskad spridning av 
mikroplast
 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden fick i kommunfullmäktiges budget 
2018 i uppdrag att intensifiera arbetet med minska spridningen av 
mikroplast och ta fram en handlingsplan. 
Det är glädjande att handlingsplanen nu är ute på remiss och vi 
ställer oss bakom förvaltningens svar med tillägg.
 
Ett primärt fokus för handlingsplanen när begäran om handlingsplan 
tillsattes var hur minska barns exponering. Barn är extra känsliga 
för de miljö- och hälsoskadliga ämnen som framförallt finns i de 
additiv som binder konstgräset eller fallskyddsytorna samman. 
 
Idag har vi i Stockholms stad över 100 stycken konstgräsplaner där 
idrottsförvaltningen ansvarar för driften och Sisab uppger att de har 
strax över 300 stycken anläggningar med konstgräs eller fallskydd. 
Vi vet också i och med ökad kunskap att de skadliga effekterna 
framförallt frigörs vid slitage. Ett allvarligt problem med tanke på 
den höga exponering lekparker, idrottsytor och förskole- samt 
skolgårdar utsätts för idag. 
Den grundläggande orsaken till trängseln i lekparkerna dagtid är att 
såväl skol- som förskole gårdar krymper i storlek samtidigt som 
barnkullarna växer. Lösningen blir att nyttja parklekar och 
idrottsytor som alternativ till bristfällig skolgård.
 
Vi vill med bakgrund av denna fakta även lyfta in vikten av att 
fokusera på miljömässigt hållbara förskole- och skolgårdsytor i 
Skärholmens stadsdel utformade ur ett barnperspektiv. Våra 
förskole- och skolbarn ska inte av nöd behöva trängas i våra parker 
för att få rimlig lek- och springyta. Framförallt inte när vi nu vet hur 
barn påverkas av de ämnen vi utformat många av våra lekparker av.
 
Utöver detta behöver Stockholms stad och berörda förvaltningar 
följa upp så att ansvariga för renhållning, parkskötsel och 
snöröjning följer åtgärdsplanen. Samtliga förfrågningsunderlag och 
ramavtal bör ha skall-krav att arbetet ska utföras med minimal risk 
för spridning av mikroplast och andra miljö- och hälsoskadliga 
ämnen samt även ansvara för granulathantering och uppsamling av 
mikroplaster. Vidare hade det varit önskvärt om handlingsplanen 
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var skarpare i sin skrivning och tog fasta på Naturvårdsverkets 
riktlinjer för förorenad mark.
 
 
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/474-5 (Godkänd - R 2) SKHLM 2019/474 

Remiss av Handlingsplan för minskad spridning av 
mikroplast.

 SKHLM 2019/474-1.2 Beslut från miljö- och 
hälsoskyddsnämnden - Handlingsplan för minskad spridning 
av mikroplast - Tjänsteutlåtande

 SKHLM 2019/474-1.3 Beslut från miljö- och 
hälsoskyddsnämnden - Handlingsplan för minskad spridning 
av mikroplast - Bilaga 1
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Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 9/2019

2019-09-26

§ 22
Remiss av Motion om staden behöver fler 
Stockholmsrum, KS 2019/729. 
-anmälningsärende
 
SKHLM 2019/627

Beslut 
Anmälan godkänns och lägga till handlingarna.

Ärendet
Föreligger förvaltningens anmälningsärende.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar att anmälan 
godkänns och läggs till handlingarna och hör bifall därtill.

Särskilt uttalande
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett särskilt uttaland enligt bilaga.

Bilaga
Särskilt uttalande, Sverigedemokraterna.
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Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 9/2019

2019-09-26

 
Särskilt uttalande, Sverigedemokraterna
Skärholmens Stadsdelsnämnd
2019-09-26
Dnr SKHLM 2019/627
Tapani Juntunen (SD)
Särskilt uttalande om remiss gällande Stockholmsrum
Vi från Sverigedemokraterna är positiva till det initiativ som finns i 
Kulturhuset med ett så kallat ”Stockholmsrum”, där medborgare 
kan se modeller av ett växande Stockholm. Vi anser dock att detta 
är verksamhet som löpande ska utvecklas centralt i Kulturhuset. 
Motionärerna använder sig av argument som att detta 
Stockholmsrum initialt inte var helt komplett där hela staden ingick 
för att motivera att fler Stockholmsrum ska byggas. Men vi anser att 
det är bättre att göra löpande justeringar i Kulturhuset, det är mer 
kostnadseffektivt och ansvarsfullt än att bygga fler Stockholmsrum i 
andra delar av staden som sedermera också måste löpande justeras.
 

Handlingar i ärendet
 201660 (Godkänd - R 1) Remissvar av Motion om staden 

behöver fler Stockholmsrum
 SKHLM 2019/627-1.1 Motion om staden behöver fler 

Stockholmsrum
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Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 9/2019

2019-09-26

§ 23
Remiss av Revidering av personalpolicy för Stockholms 
stad, KS 2019/988. 
-svar på remiss, omedelbar justering
SKHLM 2019/630

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen.
2. Paragrafen justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens tjänsteutlåtande. Remissen föreslår att 
Stockholms stads personalpolicy från 2016 revideras utifrån ny 
diskrimineringslagstiftning från 2017 samt 
diskrimineringsombudsmannens tillsyn under 2018. Det ska 
tydligare framgå i personalpolicyn att staden tar avstånd från 
repressalier. Samtidigt görs mindre redaktionella justeringar.
Förvaltningen är positiv till dessa förändringar.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar på förvaltningens 
förslag till beslut samt till förslaget om omedelbar justering och hör 
enhälligt bifall därtill.

Särskilt uttalande
Ledamoten Rudy Espinoza (V) anmäler för Vänsterpartiet ett 
särskilt uttalande enligt bilaga.
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler att Sverigedemokraterna 
ansluter sig till uttalandet.

Bilaga
Särskilt uttalande, Vänsterpartiet
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Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 9/2019

2019-09-26

Bilaga, särskilt uttalande, Vänsterpartiet och Sverigedemokraterna
Revidering av personalpolicy för Stockholms stad
Rudy Espinoza m.fl. (V) 

 
 

Särskilt uttalande
Den föreslagna personalpolicyn är i stora drag en uppdatering med 
anledning av förändringar i diskrimineringslagen. Det innebär inga 
stora nyheter vad gäller struktur men vi reagerade på ett 
ändringsförslag. Under rubriken ”Delaktighet och inflytande” 
föreslås ordet ”åsikt” bytas ut mot ”mening”, vi är tveksamma till 
om det är att betrakta som neutralt. Vi känner oro inför att det 
kommer innebära en urholkning av åsiktsfriheten bland stadens 
medarbetare. 
 
 
 
 
 

Handlingar i ärendet
 199928 (Godkänd - R 1) tjut
 SKHLM 2019/630-1.2 (Godkänd - R 1) Revidering av 

personalpolicy för Stockholms stad
 SKHLM 2019/630-1.1 KS 2019/988 Bilaga 1
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Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 9/2019

2019-09-26

§ 24
Remiss av Övergång till digital huvudakt inom 
socialtjänsten, överförmyndarverksamhet och kommunal 
hälso- och sjukvård, KS 2019/948. 
-svar på remiss, omedelbar justering
SKHLM 2019/631

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden beslutar att lämna förvaltningens 
tjänsteutlåtande som remissvar.
2. Omedelbar justering.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens tjänsteutlåtande. Kommunstyrelsen har 
skickat en remiss gällande övergång till digital huvudakt för 
socialtjänsten, överförmyndarverksamheten och den kommunala 
hälso- och sjukvården. Övergången är en del av den modernisering 
som pågår av de sociala systemen inom Stockholms stad. 
Förvaltningen ställer sig positiv till att införa digitala akter. 
Förvaltningen vill dock framhäva vikten av tydliga användarstöd för 
arbetet med akterna.
 

Beslutsgång
Tjänstgörande ordföranden Salar Rashid (S) yrkar på förvaltningens 
förslag till beslut samt till förslaget om omedelbar justering och hör 
enhälligt bifall därtill.
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/631-3 (Godkänd - R 1) Svar på remiss 

Övergång till digital huvudakt inom socialtjänsten, 
överförmyndarverksamhet och kommunal hälso- och 
sjukvård.

 SKHLM 2019/631-1.1 Kopia av godkänt tjänsteutlåtande: 
KS 2019/948 Tjänsteutlåtande
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Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 9/2019

2019-09-26

§ 25
Remiss om serveringstillstånd på Bastard Burgers, 
Bredholmsgatan 4, Skärholmen. 
-svar på remiss, omedelbar justering
SKHLM 2019/687

Beslut 
1. Skärholmens stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan om 
serveringstillstånd till Bastard Burgers Skärholmen.
2. Omedelbar justering.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens tjänsteutlåtande. Bastard Burgers 
Skärholmen kommer att öppna restaurang på Bredholmsgatan 4 i 
Skärholmens Centrum vid månadsskiftet oktober/november 2019. 
Restaurangen ansöker om tillstånd att få servera starköl, vin, andra 
jästa alkoholdrycker och spritdrycker till allmänheten kl. 11:00 – 
01:00. Bastard Burgers är en matorienterad restaurang som erbjuder 
lunch, tidig kvällsservering och take away. Förvaltningen 
konstaterar att krögaren har vana av att arbeta med restauranger som 
har serveringstillstånd. Driftschefen uppvisar vidare ett ansvarsfullt 
förhållningssätt till alkoholservering. Förvaltningen ser också 
restaurangen som ett positivt inslag i centrummiljön. Utifrån detta 
föreslår förvaltningen att Skärholmens stadsdelsnämnd tillstyrker 
ansökan om serveringstillstånd till Bastard Burgers Skärholmen 
mellan kl. 11:00 – 01:00 och skickar detta tjänsteutlåtande som 
remissvar till Tillståndsenheten på socialförvaltningen.
 

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar på förvaltningens 
förslag till beslut samt till förslaget om omedelbar justering och hör 
enhälligt bifall härtill.
 

Handlingar i ärendet
 200069 (Godkänd - R 1) Serveringstillstånd Bastard Burgers
 SKHLM 2019/687-1.2 Remiss till SDN (3/3)
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Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 9/2019

2019-09-26

§ 26
Bygglovsremiss för uppförande av WC-byggnad på 
Vårbergstoppen i Skärholmen 
-anmälningsärende
SKHLM 2019/463

Beslut 
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens anmälningsärende.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar att anmälan 
godkänns och läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/463-2 Remissvar; Ingen invändning.
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Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 9/2019

2019-09-26

§ 27
Planärende på granskning. Skärholmsdalen del av 
Skärholmen. Nya bostäder, förskolor, vårdboende samt 
utvecklande av gator och parker i stadsdelarna Sätra 
-anmälningsärende
SKHLM 2019/552

Beslut 
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens anmälningsärende.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar att anmälan 
godkänns och läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/552-3 (Godkänd - R 1) Svar på remiss. 

Gransking Skärholmsdalen.
 SKHLM 2019/552-1 Planärende på granskning
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Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 9/2019

2019-09-26

§ 28
Anmälan av personuppgiftsincident enligt artikel 33 i 
dataskyddsförordningen (GDPR) 
-anmälningsärende
SKHLM 2019/710

Beslut 
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens anmälningsärende.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar att anmälan 
godkänns och läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/710-2 Anmälan av personuppgiftsincident till 

Datainspektion.
 SKHLM 2019/710-3 Bilaga 1.
 SKHLM 2019/710-4 Bilaga 2.
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Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 9/2019

2019-09-26

§ 29
Planärende på granskning. Klubbholmen 2 m fl., 
förskolan vid Ekholmsvägen 133 
-anmälningsärende
SKHLM 2019/724

Beslut 
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens anmälningsärende.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar att anmälan 
godkänns och läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/724-2 Remissvar Klubbholmen m fl 2019-

03026.
 SKHLM 2019/724-1 Internremiss. Planärende på 

granskning. Klubbholmen 2 m fl., förskolan vid 
Ekholmsvägen 133, dnr 2019-03026. Svar senast 2019-09-
25. Anmäls till nämnd 2019-10-24.
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Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 9/2019

2019-09-26

§ 30
Remiss/Yttrande gällande ansökan om licens till 
landbaserat kommersiellt kasinospel på Angelos Bar, 
Vårbergsplan 25, Skärholmen 
-anmälningsärende
SKHLM 2019/737

Beslut 
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens anmälningsärende.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar att anmälan 
godkänns och läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/737-2 Yttrande angående Angelos Bar.
 SKHLM 2019/737-1.1 Remiss för yttrande gällande ansökan 

om licens till landbaserat kommersiellt kasinospel på 
Angelos Bar, Vårbergsplan 25, Skärholmen.
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Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 9/2019

2019-09-26

§ 31
Yttrande gällande ansökan om licens till landsbaserat 
kasinospel på Restaurang Al-Pasha, Sätra Torg 18, 
Skärholmen 
-anmälningsärende
SKHLM 2019/738

Beslut 
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens anmälningsärende.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar att anmälan 
godkänns och läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/738-2 Yttrande angående restaurang Al 

Pasha.
 SKHLM 2019/738-1.1 Remiss/Yttrande gällande ansökan 

om licens till landsbaserat kommersiellt kasinospel på 
Restaurang Al-Pasha, Sätra Torg 18, Skärholmen. Svar 
senast 2019-09-18. Anmäls till nämnd 2019-10-24.
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Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 9/2019

2019-09-26

§ 32
Yttrande gällande ansökan om licens till landbaserat 
kommersiellt kasinospel på Elan Pizzeria & Bar, 
Skärholmsgången 20, Skärholmen 
SKHLM 2019/739

Beslut 
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens anmälningsärende.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar att anmälan 
godkänns och läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/739-2 Yttrande angående Elan Pizzeria & 

Bar.
 SKHLM 2019/739-1.1 Remiss/Yttrande gällande ansökan 

om licens till landsbaserat kommersiellt kasinospel på Elan 
Pizzeria & Bar, Skärholmsgången 20, Skärholmen. Svar 
senast 2019-09-18. Anmäls till nämnd 2019-10-24.
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Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 9/2019

2019-09-26

§ 33
Balanslista SDN 9/2019 

Beslut 
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Föreligger förvaltningens anmälningsärende.

Beslutsgång
Tjänstgörande ordförande Salar Rashid (S) yrkar att anmälan 
godkänns och läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill.
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Skärholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 9/2019

2019-09-26

§ 34
Övriga frågor 
Då inga övriga frågor förelåg avslutade tjänstgörande ordförande 
Salar Rashid (S) mötet kl. 19.25.
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Skärholmens Stadsdelsnämnd
2019-09-26

Ärende Medborgarförslag

Tapani Juntunen (SD)

Särskilt uttalande kring medborgarförslag om fritidsverksamhet i Sätra

Vi från Sverigedemokraterna välkomnar detta medborgarförslag om utökad fritidsverksamhet 
i Sätra. Detta ha varit ett önskemål länge, och vi beklagar att inte detta skett tidigare. 
Det är påfrestande och beklämmande att ständigt höra önskemålen upprepas år efter år från 
engagerade medborgare.   
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Skärholmens Stadsdelsnämnd
2019-09-26

Ärende Tertialrapport
Dnr SKHLM 2019/720

Tapani Juntunen (SD)

Särskilt uttalande om Tertialrapporten

Den publicerade tertialrapporten visar på ett ökande underskott inom två särskilda 
verksamhetsområden vilket är oroande. Vi kan konstatera att inom individ och 
familjeomsorgen samt äldreomsorgen visas en kostnadsökning. I synnerhet är ökningen bland 
barn och unga särskilt stor inom familjeomsorgen. Ökningen i kostnad är över 20% på ett år. 
Denna ökning motsvarar 19,3 miljoner, vilket är mer än hela kostnaden för kultur och fritid.
Att kostnaden för äldreomsorg ökar är kanske något man kan förvänta sig på grund av 
demografiska förändringar där andelen äldre blir större. Det är därför synnerligen viktigt att 
andra plötsliga kostnader inte uppstår, och att den politiska inriktningen är sådan att nya 
kostnader inte uppstår. 
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                                                                                                    2019-09-26
                                                                                                    Tertialrapport 2
                                                                                                    Skärholmen stadsdelsnämnd 
                                                                                                    Ärende 17
                                                                                                    Rudy Espinoza m.fl. (V) 

Särskilt uttalande
Den borgerliga majoritetens budget för 2019 innebär stora besparingar inom samtliga 
verksamhetsområden. Flera verksamhetsområden har inte fått tillräckliga medel för att möta 
löneökningar och övrig kostnadsutveckling – allt för att åstadkomma en skattesänkning på 16 
öre. Samtidigt menar den borgerliga majoriteten att de satsar på kärnverksamheterna. Vi ser 
nu hur nedskärningarna drabbar stadsdelsnämndens verksamhet. 

Underskott finns inom individ- och familjeomsorg, barn och ungdom, funktionsnedsättning 
och äldreomsorg för att kunna hålla budget i balans kan inte andra verksamhet använda sitt 
överskott i stället tvingas denna verksamhet täcka upp de stora underskott som finns inom 
nämnda verksamheterna. Vi ställer oss tveksamma att genom vakanta i administration, 
inköpstopp, rekryteringsstopp eller effektiviseringskravs underskott kommer att försvinna 
utan leder till en försämring i de tjänster som produceras i kommunal regim. Vi ställer oss 
frågande till hur majoriteten ska värna om medarbetarnas delaktighet och hälsa i samband 
med att många personalgrupper riskerar minskas. 

Barn, kultur och fritid
Den borgerliga majoriteten skär ner i budgeten för barn, kultur och fritid och totalt minskade 
de stadens budget med 66 miljoner 2019. Samtidigt sker även nedskärningar av personal på 
biblioteken samt på kulturskolan med begränsningar i öppettiderna samt ett slimmat utbud av 
kurser som konsekvens. Det förebyggande arbetet för barn och unga försämras snabbt. En 
välutvecklad och fungerande förebyggande är verksamhet viktig för att skapa en 
sammanhållen stad där alla människor har jämlika livschanser. Det är också den främsta 
insatsen som kommunen kan erbjuda för att förebygga våld och kriminalitet. Att dra ner på 
budget för barn, kultur och fritid får anses som kontraproduktivt för en majoritet som påstår 
sig arbeta för en tryggare stad.  

Socialtjänst
Barnkonventionen blir lag 2020, därför behövs säkerställa att det finns goda förutsättningar 
för ett fungerade barnrättsarbete inom socialtjänsten. Skärholmens stadsdel behöver också 
mer resurser för att möta förändringar i lagstiftningar som förmodas träda i kraft. Tvärtom är 
det uppenbart att det saknas resurser för att klara en alltmer ansträngd barn- och ungdomsvård 
med mer komplexa ärenden och ökat antal anmälningar. 

Individ- och familjeomsorg 
Vi ställer oss frågande till att placeringskostnaderna för barn och ungdomar är möjliga att 
minska. När placeringar av barn och ungdomar beslutas om är som bekant alla andra 
möjligheter uttömda, antingen är det mycket allvarliga brister i föräldrarnas omsorgsförmåga 
eller så är ungdomarna själva mycket illa ute i kriminalitet och/eller missbruk. Detta gör att 
placeringarna blir kostsamma och placeringstiderna långa, många gånger fram till att barnen 
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är vuxna. Placeringarna av vuxna med missbruksproblematik och/eller psykisk ohälsa kan 
möjligen minska genom ökat användande av försöks- och träningslägenheter men
detta kräver i sin tur att det finns tillräckligt med kompetent boendestöd för att det skall 
fungera och att fokus läggs på att beroendevården och den psykiatriska vården, både 
öppenvård och slutenvård, prioriteras och utvecklas.

Vänsterpartiet anser att barn och ungdomsvården inte ska utsättas för besparingskrav eller 
anställningsstopp utan ska ha en budget som rymmer behoven av insatser samt den 
personalstyrka som behövs. Det är på barn- och ungdomsenheterna anmälningar om barn som 
far illa av exempelvis våld i hemmiljön, unga i kriminalitet eller övergrepp mot barn utreds. 

Barn- och ungdomsvården placerar de barn som behöver vård utanför hemmet och 
socialsekreterarna behöver en bra arbetsmiljö för att klara sitt viktiga uppdrag
Socialsekreterarnas arbetsvillkor uppmärksammades under förra mandatperioden och det är 
viktigt att det arbetet fortsätter. 

Förskola
Den blågröna majoriteten har infört generella effektiviseringskrav även i förskolan, vilket 
leder till att det blir ännu svårare att minska barngruppernas storlek och öka kvaliteten i 
verksamheterna. 
Den nya reviderade förskoleplanen trädde i kraft 1 juli 2019 och vi ställer oss frågande till hur 
väl stadsdelens förskolor kommer lyckas med att nå kunskapsmålen och bibehålla kvalitén 
med tanke på bristen på förskollärare. Barn grupper bör minska till den storlek som borgerliga 
partiet har lovat i sina valkampanjer.

Äldreomsorg
Äldreomsorgen har fått en kraftigt minskat budget 2019, även här har den blågröna 
majoriteten lagt höga generella effektiviseringskrav – detta på verksamheter som vi inte kan 
se har särskilt stora möjligheter att effektivisera. Vi har svårt att se hur äldreomsorgen ska 
utvecklas och bibehålla kvaliteten under dessa förutsättningar. Vi är också oroade över att 
hela det underskott som den rödgrönrosa majoriteten ärvde men lyckades arbeta bort nu är på 
väg tillbaka.
Hemtjänsten bör vara i fokus och utvecklas. Arbetsvillkor för medarbetare bör inte försämras. 
Ramtiderna måste dock vara tillräckliga för både det löpande arbetet och för de oförutsedda 
händelser som alltid inträffar i arbetet med människor. 

Vänsterpartiet är övertygade om att alla äldre vill bo kvar så länge som möjligt, men det finns 
också de som önskar flytta in i någon form av äldreboende. Tidpunkten för "inte längre 
möjligt" borde beslutas om i samråd med den äldre. Vi vill också belysa att kvarboende i 
hemmet också lägger stort ansvar på anhöriga, på åldriga makar och på vuxna barn. Stor 
hänsyn bör tas till de äldres egna önskemål och även till de anhörigas situation.
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Ärende 17

Tertialrapport Tertial 2
Dnr: SKHLM 2019/720

Salar Rashid m.fl. (S)

Förslag till beslut

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag
2. Att därutöver anföra

Ett Skärholmen för alla

Den borgerliga majoriteten nya inriktningsmål ska vara: ”En modern storstad med 
möjligheter och valfrihet för alla”. Man kan fråga sig om detta inriktningsmål verkligen 
vänder sig till alla stockholmare. Eftersom ”möjligheterna” till jobb, förskola och välfärd för 
Skärholmsbornas del har försämrats.  

Tertialrapport två visar effekterna av en budget som prioriterar skattesänkning framför 
välfärd. När kommunfullmäktige beslutade om en lägre skattesats lovade den borgerliga 
majoriteten att skola och omsorg inte skulle drabbas. Inte heller ambitionerna för 
bostadsbyggande och infrastruktur skulle påverkas. Vi ser dock nu att i den andra 
tertialrapporten uppenbara risker att dessa löften inte kommer hållas. Frånvaron av 
anslagsuppräkningar inom välfärden riskerar att leda till större barngrupper och mindre 
möjligheter för personer med funktionsnedsättning och äldre att få den omsorg som de 
behöver. 

Parallellt ser vi en utveckling där bostadsbyggandet stannar av vilket riskerar leda till ökade 
svårigheter för stockholmarna att finna ett boende vilket i sin tur riskerar leda till ökade 
kostnader till följd av svårigheter att hitta boenden för familjer i utsatta situationer.

Vad blir även effekten av att färre hyresrätter byggs, samtidigt som ombildningar till 
bostadsrätter tillåts och privata hyresvärdar höjer hyrorna i samband med renoveringar.
Vi får tyvärr en stadsdel som allt färre kommer att ha råd att bo inom.

Vi Socialdemokrater föreslog kommunfullmäktige att besluta om en annan inriktning för 
Stockholm. En politik som grundades i en ansvarsfull finansiering av en verksamhet som 
skulle sträva mot ett Stockholm för alla. Den hade inneburit betydande satsningar på 
välfärden i form av förskola, omsorg om personer med funktionsnedsättning och äldreomsorg 
för att bara nämna några exempel. Samtidigt innehöll budgeten ambitiösa investeringar i 
klimat, bostadsbyggande och infrastruktur. Vi kommer fortsatt driva sådana förslag.
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Ekonomisk och verksamhets uppföljning

Förvaltningen prognostiserar en budget i balans för 2019 efter budgetjusteringar, 
prestationsförändringar och resultatöverföringar, vilket är oförändrat jämfört med 
föregående prognos – och pekar på en relativ god måluppfyllelse. Bakom dessa siffror finns 
det även en annan verklighet. 

Vi har en fortsatt utmaning i att rekrytera förskollärare samt att fördela deras kompetens jämt 
över avdelningarna. 7 avdelningar av 83 avdelningar saknar förskollärare. Vilket är 
alarmerande.  En hög kvalitativ förskoleverksamhet är en förutsättning för att bryta 
segregationen. Vi hoppas att förskoleverksamheterna skyndsamt påbörjar implementering av 
den handlingsplan som tagits fram för att förbättra stationen både för barnskötare och 
förskollärare. 

Vi beklagar även att förvaltningen gör bedömningen att kvalitetsindikatorn (WKI) inte 
kommer att uppnås i slutet av året. Heltid i förskolan avskaffades, samtidigt som 
inskrivningsgraden har försämrats. 99 st av våra barn har inte heller längre rätt till förskola på 
heltid. Det innebär att utsatta barn blir av med flera timmars pedagogisk verksamhet i veckan. 
Flera timmars lek, utveckling, språkinlärning och trygghet. Forskningen visar tydligt på 
vikten av att utveckling och inlärning, framförallt av språk, sker i förskoleåldern. 

Äldreomsorgen går med ett underskott på 2,9 miljoner och politikens svar verkar istället vara 
att antalet timmar inom hemtjänsten ligger över genomsnittet i staden. Samtidigt valde den 
borgerliga majoriteten även att höja avgifterna inom äldreomsorgen. Desamma gäller även 
omsorgen för personer med funktionsnedsättning. Här går stadsdelen med ett underskott på 
7,6 miljoner.

Personalomsättning inom socialtjänstens enheter trots implanteringen av handlingsplanen är 
fortfarande för hög. Andel barn och ungdomar som varit aktuella för insatser inom individ och 
familjeomsorgen har ökat något. Det alarmerande inom detta område är att vi har en 
socialtjänst som går i underskott på nästan 35,5 miljoner. 

Nämnd- och administration för verksamhetsområdet prognostiserar ett överskott på 14,8 
miljoner. Förbättringen beror främst på fördelning av statsbidrag och lägre personalkostnader 
till följd av vakanser.  Det man kan fråga sig är om överskott genom vakanserna och överskott 
inom flyktingmottagandet är ett sättet att finansierar stadsdelsförvaltningens totala ekonomi. 
Det är tyvärr en för skör och osäker modell. 

När det gäller insatser för barn, kultur och fritid är minskningen av anslagen ännu större. 
66 miljoner sparas och det kommer att ge substantiella förändringar av stadsdelarnas 
möjligheter att erbjuda kultur och fritid i Stockholm. Med detta följer också att mycket av det 
lokala utvecklings- och trygghetsarbetet stannar av. Det är direkt kontraproduktivt i en stad 
som förväntar sig mer trygghet, inte mindre. 
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Bilaga

Skärholmen kommer att bli ett av de områden där skärholmsbornas välfärd kommer att få stå för 
notan, i form av uteblivna investeringar på grund av skattesänkningar på 16 öre i kommunalskatt. Det 
är inte på detta sätt vi bygger en stad för alla. Det är inte heller förvånande att den nya majoriteten 
föreslår nya inriktningsmål för stadens verksamhet. 
Vi socialdemokrater vill fortsätta arbetet för att Stockholm ska vara en stad för alla. 
En stad som håller samman med höga ambitioner för ekologisk, ekonomisk och demokratisk 
hållbarhet. 

Vi Socialdemokrater föreslog i våra budgetförslag för 2019 betydande satsningar på välfärden:

 Förskolan skulle få schablonökningar på 4 % (istället för de 2 % som majoriteten 
beslutade). Det skulle ha gett utrymme för ökad personaltäthet, stöd till barn med 
särskilda behov och minskade barngrupper.

 Äldreomsorgen och stöd och service till personer med funktionsnedsättning skulle ha 
fått en schablonökning på 2,5 %. Därtill skulle särskilda satsningar ha gjorts på 
aktivitetscenter och trygg hemgång. 

 Avgiftshöjningar inom äldreomsorgen enbart i nivå med KPI – högermajoritetens 
chockhöjer dessa avgifter,   

 Barn, kultur och fritid skulle ha fått mer än 50 miljoner kronor för fler fältassistenter, 
fler fritidsgårdar samt utrymme för det lokala utvecklingsarbetet i staden

 Våra lokala utvecklingsmedel (det som tidigare hette demokratimedel) hade säkrat 
finansieringen för 127-festivalen, trygghetsvärdar, kulturvärdar, torsdagsklubben och 
ungdomsrådet.

Sida 52 (56)



 Introduktionsförskolan finansiering hade säkrats
 Vi hade ökat personaltäthet i förskolan
 Säkerställt förstärkningsteam för att underlätta vikarieersättning i förskolan
 Bibehållit heltidsreformen i förskolan
 Fortsatt arbete med att öka inskrivningsgraden i förskolan
 Satsat på fler Stockholmsjobb och handledningstid för dessa – vi satsar hela 14 

miljoner mer i hela staden till ytterstaden.
 Inom ramen för LUP.  Säkra satsningar på biblioteket Punkt 127 i Bredäng och verka 

för att fler unga pojkar läser och lånar böcker som en del i det läsfrämjande arbetet.  
 Inom ramen för LUP. Idrottsförvaltningen skapar möjlighet för drop-in-fotboll för 

ungdomar där delar av verksamheten särskilt riktas till flickor samt kostnadsfri 
simundervisning ute och inne under sommaren.

 800 st feriejobb - hela 100 st fler än den borgliga majoritetens förslag till VP
 Fler insatser för att påskynda nyanländas etablering och för att fler utrikesfödda
 Kvinnor som står långt från arbetsmarknaden ska komma ut i studier eller arbete.
 Satsningen på stadsdelsmammorna hade utvecklats. 
 Fortsätta arbetet med att bryta långvarigt bidragsberoende hos kvinnor och män som 

står utanför samhället tillsammans med Jobbtorg, arbetsförmedlingen och andra 
aktörer

 Fokus skärholmen ska fortsätta utvecklas utifrån social hållbarhet 
 Arbetet med lokala utvecklingsprogram ska intensifieras 

Allt detta begränsas nu av en politik som prioriterar sänkta skatter framför en trygg äldreomsorg, en 
förskola som tar hänsyn till alla barns behov och ett lokalt trygghetsarbete. Vi beklagar detta vägval 
och noterar att om Socialdemokraternas budgetförslag vunnit kommunfullmäktiges gehör hade 
Skärholmen SDN fått 20,4 miljoner mer för välfärden i vår stadsdel. Det hade inneburit lågt räknat ca 
35 fler anställda i omsorgen, förskolan
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Skärholmen Stadsdelsnämnd
26-09-2019

Ärende 17
Tertialrapport 2, 2019
Dnr SKHLM 2019/720

Ersättaryttrande
Sissela Nordling Blanco

Feministiskt initiativ

Om jag hade haft rösträtt hade jag föreslagit nämnden att:
- Devis godkänna förvaltningens förslag
- Därutöver anföra följande

En stad som håller ihop – stärkt välfärd framför skattesänkningar
Feministiskt initiativ vill se en stad som håller ihop. Stockholm är en av Europas mest 
segregerade städer. Vi menar att satsningar på välfärden och på att förbättra kvinnor 
och barns levnadsvillkor är centrala för att bryta segregationen. Därför är det 
oroväckande att delar av välfärdens kärnverksamhet går med underskott, såsom 
individ- och familjeomsorgen, förskolan och arbetsmarknadsåtgärder. Vi anser att 
Stockholm behöver prioritera välfärd framför det grönblåa styrets skattesänkningar.
 
Stärk kvinnors levnadsvillkor och egenförsörjning
Vi anser att stadsdelen behöver tillföra mer resurser till att förbättra kvinnors 
levnadsvillkor. Bland de som lever i ekonomisk utsatthet är utrikesfödda kvinnor den 
största gruppen, därför behöver mer göras för att nå den gruppen. Arbetet med 
stadsdelsmammor som påbörjades under förra mandatperioden gav tydliga resultat, 
stadsdelen borde skala upp det påbörjade arbetet och anställa fler stadsdelsmammor 
som kan jobba uppsökande för att nå kvinnor långt ifrån arbetsmarknaden. Det är 
beklagligt att det grönblåa styret i Stadshuset tvärtom skurit ner på den 
budgetposten.
 
Stärk jämställdheten i trygghetsarbetet
Stadsdelens mål för trygghet uppnås inte helt. Det är tydligt att arbetet för att öka 
tryggheten, inte minst för kvinnor och flickor i området, måste prioriteras. Skärholmen 
är den stadsdel där skillnaden mellan flickors och pojkars upplevelse av trygghet är 
som störst i hela staden, och där flickor upplever minst trygghet. I stadens 
trygghetsmätning kan vi se att kvinnor oroar sig för att bli antastade, för överfall och 
våld i offentlig miljö, och att även oron för överfall och våld i hemmet, samt oro för 
våldtäkt är stark. Vi anser att stadsdelen måste se över vad det är som brister och 
vad mer som kan göras för att kvinnor och flickor ska uppleva trygghet såväl i 
stadsmiljön som hemma.
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Fler satsningar på barn och unga och deras rättigheter
Vi ser att antalet feriejobb för unga som tillhandahållits har minskat, från 642 samma 
tidpunkt förra året till 571 i år. När det gäller tillgången till en meningsfull fritid och 
kunskap om sina rättigheter beklagar vi att det grönblåa styret lagt ned de satsningar 
på ungas organisering som fanns. Det var viktigt inte minst för att nå unga tjejer 
genom uppsökande arbete. Det var även ett forum för unga killar att diskutera frågor 
om maskulinitetsnormer, sexism och våld, vilket många unga killar uppskattade. Av 
Tertialrapporten framgår att de vanligaste brotten som unga misstänkts för är olika 
typer av stöld och misshandel. Ändå skärs det ner på det våldsförebyggande arbetet. 
Att Slättgårdsskolan slutat jobba med antivåldsprogrammet MVP med hänvisning till 
bortfall av kompetens visar på vikten av att arbetet inte hänger på enskilda. Vi anser 
att alla skolor i stadsdelen behöver stärka sitt våldsförebyggande arbete.
 
Vi ser med oro på att socialsekreterare fått mindre tid till det viktiga motiverande 
arbetet riktat till familjer där barn och unga riskerar att fara illa. Socialtjänsten 
behöver säkras mer resurser för att hantera komplexa ärenden som rör barn och 
unga.
 
Stärk arbetet för att få ett slut på vapenvåldet
Det senaste året har vapenvåldet skördat flera unga mäns liv i vår stadsdel. Vi vill se 
bättre samverkan mellan polis, kriminalvård, socialtjänst, skola, jobbtorg, 
lokalsamhälle och anhöriga för att komma till rätta med våldet. Fler måste få en väg 
ut ur en destruktiv livsstil och nyrekrytering till kriminalitet måste förhindras. Anhöriga 
som drabbats eller som riskerar att drabbas måste få stöd. Det är ofta en mamma 
eller ett syskon som märker om en ungdom är i riskzonen, att samverka med 
anhöriga måste därför vara centralt i det förebyggande arbetet.
 
Arbetet för att stärka nationella minoriteters rättigheter lyser med sin frånvaro
Inom ramen för arbetet med att stärka de mänskliga rättigheterna under förra 
mandatperioden antog kommunfullmäktige en strategi för romsk inkludering och 
stadsövergripande riktlinjer för arbetet med nationella minoriteters rättigheter. Staden 
har också från och med i år blivit godkänt som förvaltningsområde för samiska och 
meänkieli, och är sedan 2010 förvaltningsområde för finska. Tertialrapporten nämner 
inte någonstans hur förvaltningen jobbar med de frågorna. Vi ställer oss därför frågan 
hur stadsdelen jobbar enligt framtagna styrdokument.
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                                                                                             2019-09-26

                                                                                            Handlingsplan för minskad 

                                                                                            spridning av mikroplats

                                                                                            Skärholmen stadsdelsnämnd 

                                                                                             Ärende 21

                                                                                             Rudy Espinoza m.fl. (V) 

Särskilt uttalande om Handlingsplan för minskad spridning av mikroplast

Miljö- och hälsoskyddsnämnden fick i kommunfullmäktiges budget 2018 i uppdrag att 
intensifiera arbetet med minska spridningen av mikroplast och ta fram en handlingsplan. 
Det är glädjande att handlingsplanen nu är ute på remiss och vi ställer oss bakom 
förvaltningens svar med tillägg.

Ett primärt fokus för handlingsplanen när begäran om handlingsplan tillsattes var hur minska 
barns exponering. Barn är extra känsliga för de miljö- och hälsoskadliga ämnen som 
framförallt finns i de additiv som binder konstgräset eller fallskyddsytorna samman. 

Idag har vi i Stockholms stad över 100 stycken konstgräsplaner där idrottsförvaltningen 
ansvarar för driften och Sisab uppger att de har strax över 300 stycken anläggningar med 
konstgräs eller fallskydd. Vi vet också i och med ökad kunskap att de skadliga effekterna 
framförallt frigörs vid slitage. Ett allvarligt problem med tanke på den höga exponering 
lekparker, idrottsytor och förskole- samt skolgårdar utsätts för idag. 
Den grundläggande orsaken till trängseln i lekparkerna dagtid är att såväl skol- som förskole 
gårdar krymper i storlek samtidigt som barnkullarna växer. Lösningen blir att nyttja parklekar 
och idrottsytor som alternativ till bristfällig skolgård.

Vi vill med bakgrund av denna fakta även lyfta in vikten av att fokusera på miljömässigt 
hållbara förskole- och skolgårdsytor i Skärholmens stadsdel utformade ur ett barnperspektiv. 
Våra förskole- och skolbarn ska inte av nöd behöva trängas i våra parker för att få rimlig lek- 
och springyta. Framförallt inte när vi nu vet hur barn påverkas av de ämnen vi utformat 
många av våra lekparker av.

Utöver detta behöver Stockholms stad och berörda förvaltningar följa upp så att ansvariga för 
renhållning, parkskötsel och snöröjning följer åtgärdsplanen. Samtliga förfrågningsunderlag 
och ramavtal bör ha skall-krav att arbetet ska utföras med minimal risk för spridning av 
mikroplast och andra miljö- och hälsoskadliga ämnen samt även ansvara för granulathantering 
och uppsamling av mikroplaster. Vidare hade det varit önskvärt om handlingsplanen var 
skarpare i sin skrivning och tog fasta på Naturvårdsverkets riktlinjer för förorenad mark.
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